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المهارات  أثر استخدام التعلم الإتقاني وفق،استراتيجية تعليم الاقران في تعلم بعض،

 الاساسية بكرة اليد لطالبات،المرحلة المتوسطة

 م. هدى ماجد رشيد

 ، العراقجامعة اهل البيت / كلية التربية البدنية وعلوم الرياضة 1

 

 6/2025/ 25:تاريخ نشر                      2025/ 02/ 20: تاريخ استلام 

 الملخص

التعلم الاتقاني بأستخدام استراتيجية تعليم الاقران  واحد من الاستراتيجيات  الحديثة والتي،تراعي الفروق   يعد،  

الفردية في خبرات المتعلمين،وقدراتهم ومن دون أن يخل بالمستوى والكفاءة  التعليمية والأكاديمية في عملية التعلم، او  

ت المراد اتقانها وكذلك لما فيها من تعقيد يتطلب التجزئة وهنالك مهارات قد يحتاج احيانا الى  تجزئة الحركات والمهارا

اخرى تحتاج الى ان تعلمها كوحدة واحده  وبدون تجزئة او وتوزيع المجموعة الوحدة الى مجاميع صغيرة، بالاضافة 

لتعلم،الاتقاني وفق استراتيجيه الى الوصول بالمجموعة المتعلمة الى درجة،الاتقان   وهنا تكمن  اهمية البحث في استخدام ا

تعليم  الاقران لمعرفة اثره في تعلم واتقان المهارات،الاساسية لطالبات المرحلة المتوسطة ويهدف البحث  الى  

التعرف،على تأثير  التعلم الاتقاني وفق  استراتيجية تعليم  الاقران،في تعلم بعض،المهارات الاساسية،بكرة اليد لطالبات 

توسطة  , استخدمت الباحث المنهج التجريبي،بأسلوب المجموعات  المتكافئة  ذات،الاختبار القبلي والبعدي المرحلة،الم

 وقد استنتجت الباحثة 

تطور ايجابي لمجموعتي،البحث التجريبية والضابطة،في تعلم مهارة المناولة من،مستوى الرأس، مهارة  هناك، -1

  التهديف من الثبات، الطبطبة بكرة اليد  

تفوق،المجموعة التجريبية التي استخدمت التعلم الاتقاني وفق،استراتيجية تعليم الاقران في تعلم مهارة المناولة  من  -2

 مستوى الرأس، مهارة التهديف من،الثبات، الطبطبة، على المجموعة الضابطة،في الاختبارات البعدية  

يم الاقران كان له  دور مهم واساسي في زيادة التفاعل بين أن استخدام التعلم  الاتقاني  وفق استراتيجية،تعل -3

 الطالبات،وزيادة رغبتهم ودافعيتهن الاعتمادعلى النفس وخاصا في القسم الرئيسي من المهارات   

 الكلمات المفتاحية: 

 . التعلم الإتقاني ,،استراتيجية تعليم الاقران , كرة اليد 
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Abstract 

Mastery learning using the peer teaching strategy is one of the modern strategies that takes 

into account individual differences in learners' experiences and abilities without 

compromising the educational and academic level and competence of the learning process. 

Sometimes, it may require segmenting the movements and skills to be mastered, as their 

complexity requires segmentation. There are other skills that need to be taught as a single 

unit without segmentation or dividing the group into smaller groups. This is in addition to 

bringing the learner group to a level of mastery. Herein lies the importance of the research 

in using mastery learning according to the peer teaching strategy to understand its impact 

on learning and mastering basic skills for intermediate-level female students. The research 

aims to identify the impact of mastery learning according to the peer teaching strategy on 

learning some basic handball skills for intermediate-level female students. The researcher 

used the experimental method, using a pre-test and post-test method for equal groups. The 

researcher concluded: 

1 .There was positive development for the experimental and control groups in learning the 

skill of passing from head level, the skill of scoring from a standing position, and tapping 

in handball. 

2 .The experimental group, which used mastery learning according to the peer teaching 

strategy, outperformed the control group in learning the skill of passing from head level, 

the skill of scoring from a standing position, and tapping in the post-tests. 

3 .The use of mastery learning according to the peer teaching strategy played an important 

and fundamental role in increasing interaction between students and increasing their desire 

and motivation to rely on themselves, especially in the main section of skills. 

Keywords: 

Mastery learning, peer teaching strategy, handball 
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